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تاکنون آیت الله مصباح را ندیده ام
قدرت الله علیخانی هرگونه برخورد و آشنایی نزدیک با آیت الله مصباح یزدی را تکذیب کرد و گفت : اینکه گفته شده من زیر 

عمامه آقای مصباح زدم کذب است.
حجت الاسلام قدرت الله علیخانی در مورد ادعای حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی در مصاحبه با نشریه رمز عبور مبنی 
بر اینکه علیخانی زیر عمامه آیت الله مصباح یزدی زده است، گفت: چنین حادثه ای را تکذیب می کنم و بعید هم می دانم 
که آقای آقاتهرانی چنین سخنی را بر زبان آورده باشند. این مسئله از ریشه دروغ است و حتی خود آیت الله مصباح هم این 
موضوع را تائید نخواهد کرد. آن آقاتهرانی که من در مجلس هشتم با وی همکاربودم و می شناسم این دروغ ها را نمی گوید.

این نماینده سابق مجلس در پاسخ به این پرسش که آیا تاکنون با آیت الله مصباح یزدی برخوردی داشته اید؟، گفت: من اصلا برخورد و یا آشنایی نزدیکی 
با آیت الله مصباح یزدی ندارم و تاکنون در هیچ یک از جلسات ایشان در قم هم حضور نداشته ام.

علیخانی با تاکید براینکه از منتشرکنندگان این خبر کذب شکایت خواهد کرد، گفت: متاسفانه برخی در آستانه انتخابات برای تخریب دست به هر اقدامی 
می زنند. به هیچ وجه چنین برخوردی وجود نداشته و از دید من آقا تهرانی هیچ گاه دروغی به این بزرگی بر زبان نمی آورد.

حجت آلاســلام آقا تهرانی در بخشی از گفت وگوی خود با نشریه رمز عبور گفته بود: »آقای بهجت می فرمودند مواظب آقای مصباح باشید. این طور که 
صحبت می کند بلایی به سرش نیاید. همیشه یک عده از بچه ها با ایشان همراه می شدند. می آمدند و جلسات را به هم می ریختند، مثل خاتمی. شیخ قدرت 

علیخانی، زد زیر عمامه حاج آقا! همین ها.«

پرونده نعمت زاده به دادستانی تهران ارجاع شد
رئیس قوه قضائیه پس از نامه نگاری نماینده تهران پرونده وزیر صنعت، معدن و تجارت را به دادستانی تهران ارجاع داد.
پس از طرح سوال حمید رســایی نماینده مردم تهران در مجلس از محمدرضا نعمت زاده وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در صحن علنی مجلس مبنی بر چرایی عضویت همزمان نعمت زاده در رأس این وزارتخانه و هیأت مدیره و مدیر عاملی 
19 شرکت خصوصی مربوط به پتروشیمی ها که منجر به کارت زرد نمایندگان به وزیر صنعت شد، رسایی طی نامه ای به 
رئیس قوه قضائیه، با اعلام اینکه »از آنجا که نعمت زاده طی دو سال گذشته برخلاف قانون اساسی و قانون ممنوعیت 
مدیران دولتی دو شــغله ها به طور همزمان در این شــرکت ها و وزارت صنعت، معدن و تجارت مســئولیت داشــته«، 

درخواست اعمال قانون و انفصال از خدمت نعمت زاده را کرد.
رســایی در همین زمینه به خبرنگار پارلمانی خبرگزاری فارس، گفت: علیرغم اینکه نعمت زاده ســه کارت زرد گرفته اما استیضاح وی در هیأت رئیسه 

اعلام وصول نشد و آقای لاریجانی تنها طی نامه ای، عدم قانع شدن نمایندگان از پاسخ های وزیر صنعت را به آقای روحانی ابلاغ کردند.
 وی افــزود: انتظار این بود که آقای رئیس جمهور خودشــان اقدام و آقای نعمت زاده را با توجه به این تخلفات محــرز برکنار کنند اما این کار را نکردند. 
برای همین بنده طی نامه ای در تاریخ 28 آذرماه سال جاری از آیت الله آملی لاریجانی درخواست کردم تا مطابق قانون با وزیر صنعت برخورد کنند و بر 
اســاس قانون نعمت زاده باید انفصال از خدمت شود. نایب رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی همچنین تصریح کرد: پس از پیگیری 

بنده مشخص شد که رئیس قوه قضائیه در تاریخ 9 دی ماه، جهت طی مراحل قضایی این موضوع را به دادستان تهران ارجاع داده اند.

برخی نمایندگان اشراف 
مجلس می شوند

عضــو مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام گفت: 
مشــاهدۀ کیفیت و کمیت تبلیغات در ابر حوزه هایی 
ماننــد تهران که توام با اســراف، ناکارایــی و تباهی 
است، خود گویای برخی اشکالات اصولی در قانون 

کنونی انتخابات است.
مصطفی میرسلیم، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی 
در گفتگوی تفصیلی بــا مهر در همین ارتباط معتقد 
اســت: »اگر بخواهیم به زندگی اجتماعی واقعی و 
شایسته دســت یابیم، راهی جز انتخاب نمایندگان 
نداریم و همین نکته، اهمیت موضوع انتخابات را در 
مشارکت مســئولانه و شکل گیری زندگی اجتماعی 

برای ادارۀ امور کشور مشخص می کند.«
به گفته میرسلیم »اگر مردم نتوانند تشخیص دهند 
چه کســی را باید انتخاب کنند و اگر نتوانند در مدت 
چهار ســال با او مذاکره و مبادله نظر داشــته باشند، 
انتخاب و نمایندگی مفهوم خود را از دست می دهد.«  
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به این 
سوال که چه موانعی بر ســر راه رای دهندگان که در 
انتخابات می خواهند به تکلیف اجتماعی خود عمل 
کنند، وجود دارد؟، اظهار کرد: »اگر امکان شناخت 
نامزدهــا برای رای دهندگان فراهم نشــده باشــد، 
چگونه باید توقع داشــته باشیم آنها هوشمندانه رأی 
دهند؟ اگر به جای تأمین شناخت برای رأی دهنده او 
را فریب دهند و از رأی او سوء استفاده کنند یا رأی او 
را بخرند، چه توقعی از نتیجۀ آن می توان داشت؟ این 
موانعی است که بر سر راه رای دهندگان وجود دارد.« 
راه حل پیشنهادی رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه 
اســلامی برای برطرف کردن اساســی این نقیصه، 
»تعریف حوزه های انتخاباتی به گونه ای است که هر 
فرد ناچار نشود به بیش از یك نفر رأی دهد؛ یعنی باید 

بتواند از او سؤال کند و نیز او را یاری دهد.«
بــه اعتقاد میرســلیم »اساســاً موظف کــردن رأی 
دهندگان بــه انتخاب مثلا ٣٠ نفر از میان چند هزار 
نفر، حتی برای کســانی که از لحاظ سیاسی خبره
 اند، کاری بســیار مشکل و برای عامۀ مردم هم غیر 
ممکن است؛ این تعیین تکلیف نوعی توهین به مردم 

و ضایع کردن حقّ آنها محسوب می شود.«
وزیر اســبق فرهنگ و ارشاد اســلامی این ادعا که 
نمایندگان کلان شــهرها نسبت به نمایندگان حوزه 
های تک نماینده توجه بیشــتری به مســائل ملی و 
میهنی دارنــد را رد کرد و گفت: »به این اســتدلال 
چند اشکال وارد اســت. ما شخصیت های سیاسی 
برجســته ای را ســراغ داریم که از تهــران منصرف 
شــده و به شــهرهای کوچکتر رفته  انــد و براحتی از 
آن حوزه انتخاب شــده  اند؛ پس مانعــی برای ورود 
شخصیت های مطرح سیاسی با منطقی کردن ابعاد 

حوزه  های بزرگ انتخاباتی بوجود نمی  آید.«
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به 
یکی دیگر از مشکلات موجود در دوره های مختلف 
مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: »عده  ای 
از نمایندگان، بدون احســاس مســئولیت نســبت 
به موکلانشــان تبدیل به اشــراف مجلس و عده  ای 
دیگر از نمایندگان با غرق شــدن در مشکلات خرد 
حوزه انتخاباتی شان و مطالبات روزمره مردم، عوام 
مجلس می شــوند.« رئیس شــورای مرکزی حزب 
موتلفه اســلامی قانون فعلی تبلیغــات انتخاباتی را 
نامطلوب دانســت و خاطر نشــان کرد: »مشاهدۀ 
کیفیــت و کمیت تبلیغــات در ابــر حوزه هایی مانند 
تهران که توام با اســراف، ناکارایی و تباهی اســت، 
خود گویای برخی اشکالات اصولی در قانون کنونی 

انتخابات است.«

آشتی نمایندگان »سابقاً فراری« با تریبون
تریبون مجلس نهم ، فرصتی برای تبلیغات مجلس دهم

در حالی که زمان شــروع تبلیغات رسمی برای انتخابات مجلس 29 بهمن ماه 
اعلام شده است، داوطلبان تحرکات و به بیانی تبلیغات غیررسمی خود را آغاز 
کرده اند. داوطلبانی که هنوز صلاحیتشــان تایید هم نشــده است ، اما از هیچ 
امکانی برای حضور بیشــتر در ســطح جامعه دریغ نمی کنند، از مراســم های 
مذهبی تا فضای مجازی و حالا هم تریبون مجلس. موضوعی که این روزها در 

مجلس شاهد آن هستیم. 
نمایندگان ساکت و بی سر و صدای مجلس که به تکاپو افتاده اند و حالا تریبون 
مجلس که تا همین چند روز پیش دســت چند نماینده دست به دست می شد، 
متقاضیان زیادی پیدا کرده اســت؛ به طوری که برخــی از نمایندگان که حتی 
تا کنون رنگ این تریبون را نیز ندیده بودند پشــت آن قــرار گرفتند و به تبلیغات 

انتخاباتی پرداختند.
هر چند که هنوز مدت زیــادی تا آغاز زمان تبلیغات انتخاباتی مانده اســت اما 
داوطلبان مجلس این روزها از هر بهانه ای اســتفاده می کنند تا خودی نشان 
دهند و به این وســیله بتوانند جایی در افکار عمومی برای خود باز کنند. در این 
بین نمایندگان کنونی که اکثر آنها جز داوطلبان مجلس آینده به حساب می آیند 
از این قاعده مستثنا نیستند و از هرفرصتی استفاده می کنند تا شاید بار دیگر بر 

روی کرسی های سبز بهارستان تکیه زنند.

صف های طویل برای یک تریبون
مطابق آیین نامه داخلی مجلس در هر جلسه علنی 5 نفر از نمایندگان حق دارند 
از تریبون مجلس برای ایراد نطق میان دســتور به مدت 7 دقیقه ای اســتفاده 
کنند و مســائل و مشکلات مهم منطقه و کشــور را از این طریق اعلام نمایند. 
از آنجایی که نماینــدگان حق دارند در هر موردی اظهــار نظر کنند و هیچ منع 
قانونی برای نمایندگان در اظهارتشــان وجود ندارد، ایــن تریبون یکی از مهم 
ترین ابزارهای نمایندگی به شــمار می رود و به همیــن دلیل در بین نمایندگان 

طرفداران زیادی دارد.
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی به دلیل کثرت تقاضا برای استفاده از نطق 
7 دقیقه ای، برای هر نماینده ســهیمه ای در نظر گرفته که نمایندگان در طول 
دوره نمایندگی می توانند با قرعه کشــی که توســط هیات ریس انجام می شود 
از این حق خود اســتفاده کنند. همچنین شرایط به گونه ای در نظر گرفته شده 

است که در طول سال هر نماینده دوبار بتواند نطق میان دستور داشته باشد.
اما با توجه به نزدیکی انتخابات و در شرایطی که تنها 47 روز به برگزاری انتخابات 

زمان مانده است تقاضا برای استفاده از این تریبون افزایش پیدا کرده است؛ به 
طوری که حتی برخی از نمایندگانی که در طول دوره نهم حتی رنگ این تریبون 
را نیز ندیده بودند امروز مشتاق استفاده از آن هستند و صف های طویلی برای 

استفاده از این ابزار در لیست هیات رئیسه مجلس تشکیل شده است.
نکته ای که در اینجا وجود دارد این است که متاسفانه نمایندگان از فرصت ایجاد 
شده در این زمان اندک نیز برای حل مشکلات و معضلات کشور استفاده نمی 
کنند و غالبا از این وســیله را ابزاری برای تبلیــغ انتخاباتی خود قرار داده اند؛ به 
طوری که برخی از آنها حتی نامی از مشکلات مردم نمی برند و پس از قرار گرفتن 
در پشت این تریبون به بیان برخی اســامی و نام حوزه های انتخابیه بسنده می 
کنند تا با این وســیله خودی در منطقه نشــان دهند و اگر شده اندکی از رقیبان 

خود پیشی گیرند.

چه کسانی امروز پشت تریبون رفتند؟
نگاه به اســامی افرادی که امروز در پشت تریبون قرار گرفتند و وقت ملت را به 
خــود اختصاص دادند خود گویای این واقعیت اســت، در نطق 7 دقیقه امروز 
اسامی محمد دامادی نماینده مردم ساری؛ سید حمیدرضا طباطبایی نماینده 
مــردم نائین؛  شــهروز افخمی نماینده مــردم ملکان؛ حســن تامینی لیچانی 
نماینــده مردم رشــت و  ضرغام صادقــی نماینده مردم شــیراز از طرف هیات 

رئیسه اعلام شد.
جالب است بدانید نفر اول لیست امروز، در 6 ماه گذشته و از مجموع 40 جلسه 
برگزار شده 16 جلسه غیبت غیر موجه داشته و در طول دوره نهم تنها دوبار نطق 
میان دســتور داشته اســت که در تاریخ های 93/05/22 و 93/01/31 بوده 

است که آخرین آن مربوط به یک سال و نیم پیش است.
نفر بعدی لیست امروز حمید رضا طباطبایی، بود که تنها دو بار در مجلس نطق 
داشته که آخرین آن مربوط به 10 آذر سال 92 می شود. جالب است بدانید که 
در نطق امروز وی نیز عمده بحث های مطرح شــده مربوط به تشکر از زحمات 

مسئولان اجرایی و دولت جهت رفع مشکلات منطقه گذشت.
شهروز افخمی نماینده مردم ملکان، بود که امروز بعد از طباطبایی و دامادی در 
پشت تریبون قرا گرفت و درباره تقوا و دعوت نمایندگان به رعایت تقوا سخنانی 
را بیان داشــت، این نماینده نیز در طول دوره نمایندگی خود دو بار از این تربیبن 
اســتفاده کرده اســت که اولین آن در تاریخ 92/08/12 بود و آخرین آن نیز در 

تاریخ 93/04/15 بوده است.

نفر بعدی این لیست حسن تامینی لیچانی است که تا کنون پشت تریبون مجلس 
قرا نگرفته بــود و گویا اولین باری بود که از طریق ایــن تریبون با مردم صحبت 
کرد. نماینده آخری هم که به عنوان سخنران در  پشت تریبون قرا گرفت ضرغام 
صادقی بود، این نماینده با اینکه عضو هیات رئیســه مجلس اســت تا کنون 5 
بار از نطق 7 دقیقه ای اســتفده کرده اســت که آخرین آن مربــوط به فروردین 
سال 94 اســت، تاریخ هایی که این نماینده در مجلس نطق داشته به ترتیب در 
تاریخ 92/08/15، 92/12/7، 93/05/22، 93/10/22، 94/01/25 و 

1094/20 بوده است.

تشکر از مسئولان، به جای اشاره به مشکلات مردم
اما محتوای سخنان این نمایندگان نیز در نوع خود جالب بود. برای مثال تامینی 
لیچانی در سخنان خود هیچ اشاره ای به مشکلات مردم نداشت و تنها اسامی 
افراد و محلهای حوزه انتخابیه را نام برد و از زحمات آنها قدردانی کرد: »از همه 
مسئولان در دستگاه های اجرایی از جمله وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت 
تعاون، کارو رفاه اجتماعی، جهادکشــاورزی، صندوق کارآفرینی امید، میراث 
فرهنگی و گردشگری، کمیته امداد، دانشــگاه علوم پزشکی گیلان، شرکت 
گاز، وزارت ورزش و جوانان و همه نیروهای انتظامی و نظامی در طول 8 ســال 

حضورم در قوه مقننه تشکر می کنم«
وی با بیان اینکه تلاش شبانه روزی مسئولان دربخش مرکزی گیلان تا کنون 
مشکلات بسیاری را در نواحی مختلف این استان رفع کرده است، تاکید کرد:  
»مردم استان گیلان بیشــترین حضور در صحنه های انقلاب و نظام داشته و 
ولایت مدار هستند، مردم شهید پرور این خطه و خشکه بیجار و دهستان اسلام 
آباد در طول 35 سال پیروزی انقلاب اسلامی زحمات بسیاری را برای پیشرفت 
این کشور متحمل شدند که باید از آنها تشکر کرد«. این چند جمله تنها بخشی 

از سخنرانی این نماینده مجلس بود.
یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در گفت و گو با تابناک در خصوص 
این موضوع اظهار داشت، متاسفانه این روزها ما شاهد استفاده نا به جا از تریبون 
مجلس هستیم و برخی از نمایندگان که در روزهای گذشته موضع سکوت داشته 
اند امروز با استفاده از این ابزار در فکر جمع کردن رای برای خود هستند. جعفر 
زاده ایمن آبادی گفت: از طریق این تریبون باید مشــکلات و معضلات جامعه 
به گوش مسئولان رســانده شود اما متاسفانه برخی ها از این ملاحض های در 

این باره ندارند و تنها به منافع خود می اندیشند.

واکنش روز

ایران به سعودی ها اجازه اثرگذاری منفی نمی دهد
وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: اجازه نمي دهیم رویکردهاي تشنج آفرین سعودي ها، تاثیر منفي بر حل بحران سوریه بگذارد. دکتر  ظریف امروز در دیدار نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در امور سوریه 
با تشریح آخرین تحولات جمهوري اسلامي ایران و عربستان اظهار داشت: آنچه در صحنه تحولات منطقه اي مي بینیم رویکرد تشنج آفرین عربستان است و عربستان سعودي با اقدامات تشدید 
آمیز خود درصدد تاثیرگذاري منفي بر بحران سوریه است. وي افزود: آنها با حمله به سفارت جمهوري اسلامي ایران در صنعا و مجروح کردن کارمند سفارت رویکردهاي منفي خود را پنهان 

مي سازند در حالیکه جمهوري اسلامي ایران در قبال ضرورت حفاظت از سفارتخانه ها مسئولانه عمل مي کند. 
 وزیر امور خارجه کشورمان با تشریح مواضع جمهوري اسلامي ایران در قبال حل بحران سوریه اظهار داشت :جمهوري اسلامي ایران در قبال بحران ها همواره مسئولانه و سازنده عمل 
کرده اســت .  وي افزود: اجازه نخواهیم داد تا رویکردهاي تنش آفریني سعودي، تاثیر منفي براي حل بحران ســوریه بگذارد و مشکلات مردم سوریه و یمن و اروپا که از طریق مهاجرت 

مردم مظلوم سوریه درآنجا فزوني یافته تشدید گردد. 

سیاسی


